
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  23 de febrer de 2016 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2016/2 
 
PRESIDENT    l·lm.               IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                         GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                     MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                     PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                     CANALIS ALSINA ALEIX 
                                     MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                     CREUS OLIVERAS JOAN 
                                     MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                     PEREZ MOREJON DANIEL 
                                     LEIVA REYES JOSE 
                                     PAPPALARDO AGUEDA ANGELA 
                                     HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                     CALAF VIVES JOSEP M 
                                     REBOLLO FLIX FERRAN 
                                     RASPALL ALUJA NURIA 
                                     MOYA KÖHLER JOAN 
                                     ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                     UYA PUIGMARTI JORDI 
                                     GRACIA GORDILLO CONXI 
                                     GARCIA FANDINO BEA 
                                     URRUTIA MASANA LIDIA 
 
SECRETARI acctal              TORRA MIRO CRISTÒFOL  
INTERVENTOR                   FERNANDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL 

 

 
 
ATÈS que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret 
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passa a tractar 
els diferents punts de l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
 1.- Actes pendents d'aprovar 
      PLE2016/1 Ordinària 26/01/2016 
 2.- Resolucions a donar compte 
 3.- Donar compte expressa del Decret 86/2016. 
 4.- Donar compte de la integració de la regidora Sra. Pappalardo al grup Som de  
      Castellar-PSC 
 5.- Modificació composició comissions informatives 
 6.- Donar compte sobre compliment art. 104 bis de la Llei de Bases de règim local,   
      4t   trimestre 2015. 



 7.- Donar compte dels informes relatius al compliment de terminis de la llei de  
      Lluita contra la morositat, 4t trimestre de 2015. 
 8.- Donar compte de l’informe anual de 2015, relatiu al seguiment del Pla d’Ajust 
 9.- Modificació 1/2016 de la relació de llocs de treball 
10.- Aprovació del protocol per fer front a la violència de gènere contra les dones 
11.- Moció dels grups municipals de Decidim Castellar, Som de Castellar-PSC, ERC i  
       CDC, relativa a la reobertura del Centre d’Atenció Primària (CAP) 
12.- Moció de Som de Castellar-PSC a favor de la llibertat creativa i d’expressió. 
13.- Moció dels grups municipals de Som de Castellar-PSC, ERC, Decidim Castellar i  
       CDC  de suport al col·lectiu transsexual i contra la LGTBIFÒBIA. 
14.- Moció d’ERC, Som de Castellar-PSC, Decidim Castellar i CDC,  en defensa de  
       l’escola  pública 
15.- Moció d’ERC sobre dinamització dels polígons industrials 
16.- Moció d’ERC de suport a les petites i  mitjanes empreses contra la morositat 
17.- Moció de Grup Decidim Castellar per a l’aplicació de mesures concretes que  
       Reactivin  l’economia social i solidària 
18.- Assumptes Sobrevinguts 
19.- Precs i Preguntes 
 
2.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió de 26 
de gener de 2016. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
3.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 59 de 25  de gener al 156 de 19 
de febrer de 2016. 
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions de 26 de gener i 2, 9 i 16 de febrer de 2016. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
PROPOSTES 
 
3.- DONAR COMPTE EXPRESA DEL DECRET 86/2016. 
El  Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, diu, que la resolució conté les 
delegacions a favor de la senyora Agueda Anggela Pappalardo, de les competències 
incloses dins de la regidoria d’infància i adolescència; en aquest mateix acord es 
deixa sense efecte l’anterior delegació efectuada a favor de la senyora Glòria 
Massagueé i Casals .     
La Corporació es donà per assabentada 
 
4.- DONAR COMPTE DE LA INTEGRACIÓ DE LA REGIDORA SRA. 
PAPPALARDO AL GRUP SOM DE CASTELLAR-PSC 
El  Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, diu, que és un aspecte merament 
formal, però fer constar que en data 1 de febrer del 2016, i de conformitat amb 
l’article 72 del ROM, la regidora senyora Angela Pappalardo, va fer expressa la seva 
voluntat d’incorporar-se al grup municipal Som de Castellar-PSC. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
5.- MODIFICACIÓ COMPOSICIÓ COMISSIONS INFORMATIVES 
ATÈS que com a conseqüència de la renúncia al càrrec de regidor del Sr. Oscar 
Lomas Cortés i de la pressa de possessió de la regidora Agueda Angela Pappalardo 
es procedent actualitzar la composició de les comissions informatives constituïdes 
per acord d’aquest Ple, de data 30 de juny de 2015, de conformitat al que 
estableixen els articles 20.3 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases 
del règim local i 49 del decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel que s’aprova el 
text refós de la llei municipal i de règim local de Catalunya. 



ATÈS que l’article 66 del reglament orgànic municipal respecte a la seva creació 
contempla que la determinació del número de comissions informatives de caràcter 
permanent, la seva denominació composició i àmbit d’actuació, així com la seva 
modificació, correspon al Ple, en la primera sessió que celebri desprès de la seva 
constitució, que a proposta de l’Alcalde o Alcaldessa, adoptarà els acords oportuns. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Prendre coneixement, a proposta del portaveu del grup Som de Castellar-PSC de 
les modificacions de les Comissions informatives que es relacionen, segons el detall 
següent: 
 
Comissió informativa de finances i Serveis Municipals 

- Cessa com a suplent el Sr. Oscar Lomas Cortés. 
- Passa a ser membre suplent la Sra. Águeda Ángela Pappalardo. 

 
Comissió informativa de Planificació 

- Cessa com a titular la Sra. Anna Maria Mármol Martínez 
- Passa a ser membre titular la Sra. Águeda Ángela Pappalardo. 
- Cessa com a suplent el Sr. Oscar Lomas Cortés. 
- Passa a ser membre suplent la Sra.Anna Maria Mármol Martínez. 

 
Comissió informativa Socials 

- Cessa com a titular el Sr. José Leiva Reyes. 
- Passa a ser membre titular la Sra. Águeda Ángela Pappalardo. 
- Cessa com a suplent el Sr. Oscar Lomas Cortés. 
- Passa a ser membre suplent el Sr. José Leiva Reyes. 

 
INTERVENCIONS 
El  Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, diu, que tenint en compte les 
modificacions del cartipàs municipal de les quals s’ha donat compte en els anteriors 
punts de l’ordre del dia, també procedeix actualitzar la composició de les 
comissions informatives constituïdes per acord d’aquest Ple, de data 30 de juny de 
2015. 
En aquest cas, les modificacions  només afecten als representats del grup municipal 
de Som de Castellar-PSC i són les que es detallen en el text de la proposta  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
6.- DONAR COMPTE SOBRE COMPLIMENT ART. 104 BIS DE LA LLEI DE 
BASES DE RÈGIM LOCAL 4T TRIMESTRE 2015. 
ATÈS que de conformitat amb l’apartat 6 de l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases del règim local, l’alcalde ha d’informar al ple, amb 
caràcter trimestral, del compliment del que es preveu en aquest article en relació al 
personal eventual al servei de l’ajuntament. 
VIST l’informe del cap d’unitat de Recursos Humans en el sentit que en el quart 
trimestre de 2015. 
1. El nombre de llocs de treball reservats a personal eventual en aquest ajuntament 
és d’un lloc i, per tant, no es supera el límit que contempla l’article 104.bis.1 de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
2. El personal eventual al servei d’aquest ajuntament està assignat als serveis 
generals de l’entitat. 
3. Semestralment es publica a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial 
de la Província de Barcelona el nombre de llocs de treball reservats a personal 
eventual.  
Aquest alcalde a l’Ajuntament Ple 
Informa del compliment, en el quart trimestre de 2015, del que es preveu a 
l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local, en relació al nombre de llocs de treball reservats a personal eventual, a 



l’assignació funcional de les persones ocupants, i a allò relatiu a la publicitat del 
nombre de llocs a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona. 
 
INTERVENCIONS 
El  Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, diu, que de conformitat amb l’apartat 
6 de l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local, informem a aquest plenari que segons es desprèn de l’informe emès 
pel cap d’unitat de Recursos Humans, hi havia 1 treballador eventual al servei de 
l’Ajuntament, durant el quart trimestre de 2015. En aquest cas aquesta persona 
estava adscrita als serveis generals de l’entitat. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
7.- DONAR COMPTE DELS INFORMES RELATIUS AL COMPLIMENT DE 
TERMINIS DE LA LLEI DE LLIUTA CONTRA LA MOROSITAT, 4T TRIMESTRE 
DE 2015. 
ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, 
de 29 de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat 
en les operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu defecte, 
interventors de les Corporacions locals elaboraran trimestralment un informe sobre 
el compliment dels terminis establerts en la llei pel pagament de les obligacions de 
cada Entitat local. 
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la 
Intervenció o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a 
l’informe anterior, una relació de les factures o documents justificatius respecte 
dels quals hagin transcorregut més de tres mesos des de l’anotació al Registre de 
factures i no s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de 
l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan gestor l’absència de la tramitació dels 
mateixos. 
VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels 
terminis previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 
15/2010, de 5 de juliol, referits al quart trimestre de 2015 
ATÈS que per Real decret 635/2014, de 25 de juliol, s’ha desenvolupat la 
metodologia de càlcul del període mitjà de pagament a proveïdors d eles 
administracions públiques que preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, 
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 6.2 del Reial decret 635/2014, de 25 de 
juliol, ha de donar-se publicitat al període mitjà de pagament . 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat dels informes relatius al període mitjà de 
pagament i al període legal de pagament de les obligacions per deutes comercials 
de l’Ajuntament de Castellar del Vallès corresponents al quart trimestre de 2015, de 
conformitat amb el resum següent: 
 
I. PERÍODE MITJÀ DE PAGAMENT 

 
 

PMP 
(dies) 

Rati 
operacions 
pagades 
(dies) 

Import 
pagaments 
realitzats 
(EUR) 

Rati 
operacions 
pendents 
(dies) 

Import 
pagaments 
pendents 
(EUR) 

     
18,97 35,35 2.441.183,27 -4,70 1.688.892,43 

 
II. PERÍODE LEGAL DE PAGAMENT 
a) Pagaments realitzats en el trimestre 
 
 

Pagaments realitzats en el trimestre 
Dins del període legal Fora del període legal 



 
PLP 
(dies) 

de pagament de pagament 
Núm. de 

pagaments 
Import total 

(EUR) 
Núm. 
de 

pagaments 

Import total 
(EUR) 

     
65,35 1.444 1.645.375,23 190 795.808,04 

 
b) Interessos de demora pagats en el trimestre 
Interessos de demora 

pagats 
en el trimestre 

Núm. De 
Pagaments 

Import total 
(EUR) 

  
0 0,00 

 
c) Factures o documents justificatius pendents de pagament al final del trimestre 

 
 

PLP 
pendent 
(dies) 

Pendent de pagament al final del trimestre 
Dins del període legal 

de pagament 
Fora del període legal 

de pagament 
Núm. 

d’operacions 
Import total 

(EUR) 
Núm. 

d’operacions 
Import total 

(EUR) 
     

25,30 664 1.591.398,48 55 97.493,95 
 
d) Factures o documents justificatius respecte als quals, al final del trimestre, han 
transcorregut més de tres mesos des de la seva anotació al registre de factures i no 
s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació 

Pendent de 
reconeixement de 

l’obligació 
Núm. De 
Documents 

Import total 
(EUR) 

  
0 0,00 

 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Púbiques, d’acord amb 
el previst en l’article 4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010 i en l’article 6.2 
del Reial decret 635/2014, de 25 de juliol, els referits informes. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, presenta la proposta i diu que tal i com 
es perceptiu, de manera trimestral passem a la informació del Ple l’informe que es 
desprèn d’Intervenció sobre el compliment dels terminis establerts a la llei pel 
pagament de les obligacions per part de la nostra Corporació. Vistos els informes al 
respecte, i tenint en compte la metodologia de càlcul que preveu la llei orgànica 
2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera, donem a 
conèixer que el període mitja de pagament és de 18’97 dies, aquesta dada es 
remesa al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, tal i com es preceptiu. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
8.- DONAR COMPTE DE L’INFORME ANUAL DE 2015, RELATIU AL 
SEGUIMENT DEL PLA D’AJUST. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 7 del Reial decret llei 4/2012, de 24 de 
febrer, pel qual es determinen obligacions d’informació i procediments necessaris 
per establir un mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors de les 



entitats locals, el Ple de l’ajuntament va aprovar en sessió de 30 de març de 2012 
un pla d’ajust per al període 2012-2022. 
ATÈS que l’article 10 del Reial decret llei 7/2012, de 9 de març, pel qual es crea el 
Fons per al finançament dels pagaments a proveïdors, estableix les entitats locals 
que concertin les operacions de crèdit previstes en aquest reial decret llei hauran de 
presentar anualment al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques un informe 
de l’interventor sobre l’execució del pla d’ajust, del qual es donarà compte al Ple. 
VIST l’informe de l’interventor de seguiment del pla d’ajust, corresponent al quart 
trimestre de 2015 i anual de 2015. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per l’interventor sobre 
l’execució del pla d’ajust contemplat en l’article 7 del Real decret llei 4/2012, de 24 
de febrer, corresponent a l’any 2015. 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, d’acord amb 
el previst en l’article 10 del Reial decret llei 7/2012, de 9 de març, l’informe 
elaborat per l’interventor. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, presenta la proposta i diu que tal i com 
es va tractar en la comissió informativa i de conformitat amb el Reial Decret Llei 
4/2012, de 24 de febrer, es dona compte de l’informe elaborat per l’Interventor 
sobre l’execució del pla d’ajust 2012/2022, i pel que fa al darrer trimestre i al global 
del 2015, que manifesta una optima adequació a les previsions. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
9.- MODIFICACIÓ 1/2016 DE LA RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL 
ATESA la refosa de la relació de llocs de treball del personal funcionari, laboral i 
eventual al servei de l’ajuntament, aprovada per acord del Ple en sessió de 27 
d’octubre de 2015 
ATÈS que la creació, modificació, refosa i supressió dels llocs de treball es realitza a 
través de les relacions de llocs de treball (o instrument organitzatiu similar, en els 
termes regulats a l’article 74 de la Llei 7/2007, de 12 d’abril, de l’Estatut bàsic de 
l’empleat públic), de conformitat amb el que es preveu a l’article 32.1 de la refosa 
en un text únic dels preceptes de determinats textos legals vigents a Catalunya en 
matèria de funció pública, aprovada per Decret legislatiu 1/1997, de 31 d’octubre. 
ATÈS que en el tràmit de reclassificació del lloc de Secretaria de l’ajuntament a 
classe primera, la Direcció General d’Administració Local ha informat que ha de 
modificar-se el complement específic el lloc de tresorer/a. 
ATESA la conveniència de modificar la denominació i funcions dels llocs de treball 
de cap d’unitat de Benestar Social i Igualtat i cap d’unitat de Programes Socials per 
a adaptar-les a l’actual estructura dels serveis municipals. 
VISTOS els informes del cap d’unitat de Recursos Humans i de l’interventor. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al ple de 
l’ajuntament d’acord amb l’article 52.2 lletra j) del text refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar la modificació 1/2016 de la relació de llocs de treball del 
personal al servei de l’ajuntament d’acord amb el detall següent: 
 
1. PERSONAL FUNCIONARI 
 
1.1. Modificació de llocs 
Codi 
del 
lloc 

 
 
 

 
Núm. 
fitxa 

 
 

Jornada 

 
 
 

 
 
 

 
Import 
anual 

 
 

Forma 



de 
treball 

Denominació 
del lloc de 
treball 

de 
funcions 

setmanal 
(hores) 

 
Subgrup 

Nivell 
CD 

CE 
(euros) 

de 
prov. 

277 Tresorer/a 135 37,50 A1 30 32.315,22 CFHN 
90 Cap d’unitat 

de Benestar 
Social 

30 37,50 A1 23 12.893,44 C 

 
SEGON.- Aprovar la modificació de les fitxes de funcions núms. 11 i 30 
TERCER.- Publicar la modificació de la relació de llocs de treball en el Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona i en el Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya. 
QUART.- Trametre una còpia de la modificació de la relació de llocs de treball a 
l’Administració de l’Estat i al Departament de Governació i Relacions Institucionals. 
CINQUÈ.- Notificar aquest acord a la Unitat de Recursos Humans, Intervenció i els 
representants dels treballadors. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Anna Marmol, Som de Castellar-PSC, defensa la proposta i diu : Avui 
portem a ple la modificació de la relació de llocs de treball a l’ajuntament de 
Castellar del Vallès. 
Atès que la Direcció General d’Administració Local ens ha informat de la necessitat 
de modificar el complement específic del lloc de tresorer/a en el tràmit de 
reclassificació del lloc de Secretaria de l’ajuntament a classe de primera. 
Donat que les competències sobre l’àmbit d’igualtat figuren assignades a la cap 
d’unitat de Benestar Social i Igualtat, tot i ser la cap d’unitat de Programes Socials 
qui assumeix aquestes tasques, resulta convenient modificar la denominació i 
funcions d’aquests dos llocs de treball, en el sentit de modificar la denominació i les 
seves fitxes de funcions perquè s’ajustin a la realitat. 
Portem a ple la modificació del complement específic del lloc de tresorer/a i 
l’aprovació de la modificació de les fitxes de funcions de la cap d’unitat de Benestar 
social i la cap d’unitat de programes socials. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
10.- APROVACIÓ DEL PROTOCOL PER FER FRONT A LA VIOLÈNCIA DE 
GÈNERE CONTRA LES DONES. 
ATÈS que l’eradicació de la violència de gènere és un compromís ferm que ha 
adoptat històricament el nostre municipi, i alhora és un pas imprescindible per a 
aconseguir una societat justa i igualitària, que garanteixen els drets i llibertats de 
les dones. 
ATÈS que s’ha redactat aquest nou protocol, que substituirà l’aprovat l’any 2005, 
que pretén ser un document de qualitat i transversal que ens ha de permetre dotar 
a la nostra Vila d’un instrument que permeti oferir a les dones en situació de 
violència, o en rics de trobar-s’hi, una atenció integral, adient i àgil, que inclou 
l’atenció coordinada en tots els àmbits afectats i que inclou també desenvolupar 
accions de prevenció i de recuperació d’aquestes situacions. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Aprovar el protocol per l’abordatge integral de la violència envers les dones de 
Castellar del Vallès. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Pepa Martínez, Som de Castellar-PSC, diu: el Protocol per l’abordatge 
integral de la violència envers les dones neix amb la voluntat d’esdevenir una eina 
pràctica que faciliti la intervenció dels nostres professionals sobre la violència 
masclista, entenent la intervenció com un concepte ampli que va més enllà de 
l’atenció i el seguiment de casos. Per tal de donar resposta a necessitats 



específiques, grups en una situació més vulnerable i altres realitats i situacions 
relacionades amb la violència masclista, el document marc serà complementat amb 
eines més específiques. 
L’administració local és la més propera a la ciutadania i pel que fa al fenòmen de la 
violència contra les dones és un dels espais d’actuació, però no l’únic. 
L’abordatge integral del problema requereix de la col·laboració i la coordinació de 
tots els agents socials i professionals implicats, per així optimitzar els recursos, 
aglutinar esforços i, en definitiva, millorar la intervenció i, a través d’aquesta, la 
situació de les dones. 
La finalitat del protocol que ara presentem és la d’englobar, sensibilitzar i activar de 
forma coordinada el màxim d’àmbits implicats en l’atenció a les dones maltractades 
en el nostre  territori. 
La violència de gènere comprèn totes les formes de violència que pateixen les 
dones i nenes del món pel fet de pertànyer al sexe femení, així com l’amenaça de la 
seva utilització, ja que la por a patir-la ja coarta la llibertat de les dones. 
No és una violència fortuïta o casual on les dones i les nenes es converteixen en la 
víctima, és una violència sistemàtica i amb una funcionalitat social. 
Organismes internacionals com l’ONU i Amnistia Internacional han declarat en els 
últims anys que la violència contra les dones és la forma de violació dels drets 
humans més generalitzada en el món. 
La trobem a tot arreu, dintre de totes les cultures, les classes socials i les religions. 
Tot i que la violència en les relacions de parella (abusos físics, psicològics, sexuals) 
és la més present en la nostra societat, no podem oblidar-ne d'altres com: l'abús 
sexual, l'assetjament sexual i moral en l'àmbit laboral, la mutilació genital 
femenina, el tràfic de dones i prostitució forçada, la violència derivada dels 
conflictes armats, així com totes aquelles pràctiques convencionals i tradicionals. 
perjudicials per a la salut i la sexualitat de les nenes i les dones. 
Per eradicar aquesta greu problemàtica cal d’una banda, prevenir situacions de 
violència i sensibilitzar la població i, de l’altra, actuar i aportar l’atenció i els 
recursos necessaris per a les dones que l’hagin patit o l’estiguin patin. 
Finalment, voldria destacar i agrair l’esforç i la dedicació de tots els tècnics de la 
casa, d’altres entitats i d’altres administracions que han participat en l’elaboració 
dels diferents documents, amb el convenciment que aquest Protocol contribuirà a 
millorar i fer més àgil i efectiva l’atenció global a la violència i esdevindrà un 
document de referència per al conjunt de professionals de la salut a Castellar del 
Vallès. 
Per ERC el Sr. Rafa Homet, intervé i en primer lloc felicitar a les onze persones 
autores d'aquest protocol: el treball en xarxa amb el propòsit únic d'atendre 
integralment la violència que pateixen les dones. 
Perquè no és un cas aïllat ni una anècdota, és una vulneració dels drets humans 
fonamentals de les dones com a col·lectiu. I aquesta xacra demana la participació 
de totes les institucions i de la societat civil en la seva eradicació. 
La violència masclista destrossa vides, famílies i comunitats i és un impediment per 
al ple desenvolupament econòmic, polític, social i cultural de les persones i les 
societats. Quan s'exerceix la violència contra una dona, hem d'entendre que s'està 
agredint a la societat. 
I des d'un ajuntament hem d'oferir actuacions coordinades, ben pensades i 
avaluades per a donar respostes a una situació global. 
Però com a societat ens hem de conjurar per a acabar d'un cop per sempre amb 
aquesta xacra, contra les agressions, contra el maltractament i contra les altres 
formes de violència masclista, com ho és la violència psicològica o el control. 
El nostre vot serà favorable. 
La Sra. Conxi Gracia,  Decidim Castellar, manifesta que votaran a favor de 
l’aprovació d’aquest protocol, tot dient que, veiem que és integral, que té en 
compte la coordinació entre mossos, Taulí i policia local donat que moltes vegades 
les dones maltractades no volen que es conegui la seva situació al poble i van a 
buscar ajuda a Sabadell. 



S’han preparat treballadores per fer front a situacions de violència en vers les 
dones, que es pren la violència de gènere com un problema estructural i no com un 
problema individual, que es té en compte les edats: noies joves que no saben 
detectar a temps un maltractador. 
No obstant, hem de dir que estarem molt atents i a sobre del tema i vetllarem 
perquè es faci molta pedagogia a més d’estar oberts a noves formes de treballar 
amb les persones que exerceixen la violència masclista. 
Per CDC la Sra. Bea Garcia,  manifesta la seva total conformitat amb el projecte 
alhora que felicita a tot l’equip que hi ha treballat, per aquest abordatge 
transversal, necessari quan es tracte de politiques d’igualtat i sobretot en la 
prevenció, ja que cada vegada més baixen les edats de les primeres denuncies i 
moltes joves pateixen situacions de maltracta de tota mena, com una situació de 
normalitat, fruit de la pròpia relació. 
Entenem per això la necessitat de seguir treballant i aplicant aquest tipus de 
protocols. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
11.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS DE DECIDIM CASTELLAR, SOM DE 
CASTELLAR-PSC, ERC I CDC, RELATIVA A LA REOBERTURA DEL CENTRE 
D’ATENCIÓ PRIMARIA (CAP). 
ATÈS que el passat 2011, i després de més de 20 anys, va desaparèixer el servei 
d’urgències en el CAP de castellar. En contra de la voluntat del poble, i amb la 
desaprovació general de la majoria de col·lectius implicats amb el model d’atenció 
sanitària (com les marees blanques o l’associació Metges de Catalunya). 
ATÈS que la salut és un dels pilars de l’estat del benestar, no és un negoci ni es pot 
regir estrictament per criteris econòmics o estadístics. 
ATÈS que el CAP de Castellar és un centre que no només dóna servei a Castellar, 
sinó que també dóna servei a una població de prop de 30.000 habitants amb 
Sentmenat i Sant Llorenç. 
ATÈS que aquest tancament ha contribuït a saturar els serveis dels centres sanitaris 
de Sabadell, com Hospital Parc Taulí, i rebaixant els estàndards de qualitat 
assistencial. 
ATÈS que el canvi al capdavant de la conselleria de salut de la Generalitat de 
Catalunya és una oportunitat per replantejar aquesta situació, i elf et que des de 
diferents municipis, s’ha començat a activar aquesta reclamació dirigida al nou 
conseller, Toni Comín. 
ATÈS que  l’Ajuntament de Castellar del Vallès, el mateix any de l’aturada del servei 
d’urgències del CAP, el 2011, es va comprometre amb acord al ple, a demanar a la 
Generalitat de Catalunya que reconsiderés aquestes decisions. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Que l’Ajuntament engegui la ronda de contactes pertinents amb la 
Generalitat de Catalunya per conèixer la predisposició a l’hora d’actuar en el sentit 
proposat i que alhora demani una trobada en nom de l’Ajuntament de Castellar. 
SEGON.- Que des de l’Ajuntament s’iniciï el contacte amb la resta d’Ajuntament 
que han començat a treballar per a reobrir els serveis sanitaris de cobertura bàsica 
que s’han vist retallats els darrers anys per tal de poder coordinar esforços. 
TERCER.- Que s’obri un espai de debat sobre aquesta qüestió per mirar de fer 
força conjunta amb els grups de l’oposició atenent que molts ajuntaments que han 
començat estan governats per grups afins als de l’oposició en aquets ple. 
QUART.- Que es faciliti i fomenti, si s’escau, la mobilització popular que pot ser clau 
per assolir el dret a una atenció sanitària pública i de qualitat. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Alcalde  cedeix la paraula als regidors de Decidim Castellar per esser la força 
que inicialment va presentar la moció, a la que s’han sumat totes les formacions. 
En nom de Decidim Castellar, intervé el regidor Sr. Joan Moyà¸que llegeix el 



text de la moció. 
En representació de l’equip de govern intervé la regidora Sra. Gloria Massagué, i 
diu que  
evidentment el nostre vot serà favorable doncs presentem de manera conjunta la 
moció que va proposar el grup de Decidim Castellar. 
Aquesta serà la primera vegada que des de l’any 2011, es presenta una moció per 
la reobertura del serveis d’urgències nocturnes de l’ambulatori amb el suport de 
tots els grups municipal d’aquest consistori.  
En aquell moment, l’any 2011 l’Ajuntament de Castellar i el de Sant Llorenç van fer 
una declaració institucional en contra de la decisió de la Generalitat i instant al 
conseller de llavors el Sr. Boi Ruiz que reconsiderés la decisió.  En aquest manifest 
si van sumar el grup de l’Altraveu, ho recordarà la regidora Alamany, i també el PP.  
Igualment el dia 5 de juliol l’alcalde fa arribar una carta al Conseller reiterant la 
demanda. 
El dia 19 de juliol del mateix any vem presentar una moció en aquest plenari, en la 
mateix línia que la que es presenta avui,i que van recolzar també el grup de 
l’Altraveu i el PP.  
La resposta tant a la carta de l’alcalde com a la moció del Ple arriba per escrit i diu 
textualment “que les mesures de reducció horària del CAP de la vila en cap cas 
afectarà la qualitat dels serveis o la salut de les persones”. Aquí discrepem 
totalment doncs  hem comprovat durant els últims anys que les urgència de 
l’Hospital Taulí estan patint gran col·lapse , que sí afecta a la qualitat dels serveis. 
El setembre de 2011 novament una altra moció presentada per l’Altraveu en aquest 
sentit i amb el recolzament del Partit socialista i el PP. 
També el mateix setembre s’envia la recollida de signatures adherides al manifest , 
de nou  amb una carta de l’alcalde dirigida al Conseller  insistint en que reflexioni 
sobre aquesta necessitat tan important per nostre municipi i demanant solucions 
alternatives i diàleg. 
Al mateix temps tothom recordarà les mobilitzacions de la ciutadania durant aquest 
mesos de l’estiu del 2011. 
Finalment per acabar  i ja que ha costat però tenim nou govern a Catalunya, el 
passat 26 de gener es va demanar reunió amb el nou conseller de salut el Sr. Toni 
Comín,  per tractar el tema de la reobertura del servei.  
Encara no tenim resposta, no ha passat un mes, som conscients que necessita un 
temps per situar-se en el càrrec, però si no tenim resposta en breu seguirem 
insistint. 
Bé com deia al principi és la primera vegada des del tancament que tot el consistori 
presentem una moció conjunta sobre la qüestió , cosa que ens satisfà, i els 
demanaria als regidors d’ERC i Convergència que ens donin  un cop de mà i   
utilitzin les seves relacions i afinitats  amb el govern de Junts Pel Sí per tal de poder 
accelerar el tema i que finalment la ciutadania de Castellar tingui una Àrea Bàsica 
de Salut amb el servei d’urgències per la nit. 
Per ERC intervé la regidoria Sra. Núria Raspall,  i manifesta que quant l'any 2011 
es va anunciar el tancament del CAP, tot Castellar es va mobilitzar: usuaris, 
treballadors, metges i infermeres, etc. I és que la salut és un dels pilars bàsics de 
l'Estat del Benestar, un pilar que cal cuidar, mimar i en el que cal invertir més 
esforços i diners.  
Des d’ERC entenem que les polítiques sanitàries no són una despesa social, sinó 
una inversió en les persones i el conjunt de la societat. 
Volem doncs, que la salut i, per tant, la sanitat i el nostre sistema sanitari, siguin 
universals i equitatius. Universals, per no deixar a ningú fora d'aquest sistema 
sanitari; equitatius per tal de, mitjançant una reforma del mapa sanitari, repartir 
pel territori i de forma més homogènia l'accés a l’assistència sanitària. 
Una societat amb bona salut té més confiança en ella mateixa i genera una 
seguretat que fa possible encarar els reptes més difícils. Un país que vetlla per la 
salut i el benestar dels seus ciutadans de manera efectiva i eficient generarà un 
sentiment de pertinença més important perquè se sabrà ben cuidat. Ens cal doncs, 



un sistema de salut capaç de detectar els sectors més desafavorits,un nou sistema 
de salut en el que es simplifiquin les estructures administratives, que es gestioni 
des de la transparència, la suficiència financera i que prioritzi l’atenció integrada 
amb l’objectiu de que totes les prestacions de salut es donin de forma coordinada 
en tots els nivells.   
Per això votarem afirmativament a la reobertura del CAP 
Per CDC la regidora Sra. Lidia Urrutia, intervé per manifestar el vot favorable del 
seu grup a la moció presentada conjuntament, i alhora aclarir que el municipi de 
Sentmenat no pertany a la zona d’influència de Castellar. I també manifesta que 
amb tots els suggeriments que han proposat des de Decidim, es bo obrir espais de 
debat i poder comparar quan funcionaven les urgències, i per això he demanat 
informació al respecte. 
Per acabar el Sr. Alcalde  intervé per dir que l’Ajuntament de Castellar, des de la 
constitució d’aquesta mesa de diàleg de municipis que tenen  com hospital de 
referència l’Hospital Parc Taulí de Sabadell, hi hem participat des d’un inici, s’han 
celebrat dues sessions, i hem fet avinent quina es la visió que existeix des de la 
nostra Vila en referència la tema del Taulí i en referència als serveis sanitaris de la 
nostra Vila, centralitzats al CAP. I també comentar que s’ha constituït una taula de 
salut al Consell Comarcal, fruït d’un acord del consell d’Alcaldes que es va celebrar 
amb anterioritat i en la qual també s’ha fet una petició, que no se’n te resposta, 
sol·licitant una reunió amb el conseller de salut. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
12.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOM DE CASTELLAR-PSC A FAVOR DE LA 
LLIBERTAT CREATIVA I D’EXPRESSIÓ. 
El passat dia 6 de febrer la policia de la Brigada Provincial d’ Informació de Madrid, 
va suspendre una representació de titelles en el marc de la celebració del Carnavala 
Madrid i va detenir els components de la companyia andalusa  Títeres des de Abajo. 
Després de ser detinguts, el jutge de l’Audiència Nacional Ismael Chamorro, va 
decretar presó provisional i incondicional, és a dir sense fiança, contra els acusats. 
Malgrat ja haver sortit en llibertat amb càrrecs, l’Auto del jutge acusa els titellaires 
de “enaltecimiento del terrorismo” i d’un confús “delito cometido con ocasión del 
ejercicio de los derechosfundamentales i de las libertades públicas”. 
Tots coneixem que la tradició de l’espectacle de titelles és tan antic com la cultura, i 
que la crítica al poder és un element recurrent en aquests espectacles. La hipotètica 
manifestació d’actituds violentes és també habitual en alguns d’aquest espectacles, 
fins al punt que una modalitat de titelles es diu “Titeres de cachiporra”. 
L’obra Títeres des de abajo: “La Bruja i Don Cristobal”, no només no “enaltece” el 
terrorisme, sinó que és una crítica als abusos de poder i a la manipulació per part 
de les autoritats. Crítica que l’actuació de la policia i del jutge Chamorro justifiquen 
plenament, ja que s’han comportat com els dolents de l’espectacle de titelles.   
En el pitjor dels casos es podria acceptar la inadequació de l’espectacle al moment i 
especialment a la presència de públic infantil, però això no justifica actuacions 
injustes i autoritàries per part de la judicatura, més pròpies d’un règim autoritari 
que d’un sistema democràtic.  
Lamentem l’actitud de la premsa conservadora i dels representants del PP que han 
volgut fer d’aquest tema un atac sobredimensionat i un judici mediàtic a l’actual 
consistori de la ciutat. 
També lamentem el comportament dels partits d’esquerra i de l’ajuntament de 
Madrid que han cedit a la pressió de la dreta i no han estat capaços d’anteposar la 
llibertat d’expressió als arguments falsos i manipuladors.  
Un possible error de programació en un espectacle de Carnaval, no pot considerar-
se  un delicte. 
A l’Ajuntament Ple proposem l’adopció dels següents 
ACORDS: 



PRIMER.- Denunciar el comportament autoritari i injust de la policia de la Brigada 
Provincial d’Informació de Madrid i del jutge Ismael Chamorro, que tant recorda els 
comportaments de la dictadura. 
SEGON.- Considerem desproporcionat el cessament dels programadors culturals 
per part de l’ajuntament de Madrid, a qui instem a revisar la sanció, malgrat 
considerem els espectacles infantils subjectes d’una especial cura en la seva 
programació. 
TERCER.- Fer una crida a la defensa de la llibertat d’expressió i de creació, 
imprescindibles per l’activitat artística i sense  les quals una societat no pot 
considerar-se democràtica.  
QUART.- Compensar la companyia “Títeres des de Abajo”, pel tractament injust 
rebut i les penalitats ocasionades. 
CINQUÈ.- Enviar aquest moció a l’Audiència Nacional, a l’Ajuntament de Madrid, 
als Grups Parlamentaris de les Corts i a la companyia  “Títeres des de Abajo” 
 
INTERVENCIONS 
Explica la moció el regidor Sr. Pepe González,  recordant que el fet del 6 de febrer 
protagonitzat per la brigada provincial d’informació i el jutge de l’Audiència 
Nacional, en relació a un espectacle de titelles programat per les festes de carnaval 
a Madrid no s’hauria de quedar sense resposta. La lectura de la informació en els 
mitjans de comunicació parlen d’una brigada d’informació i de l’actuació d’aquesta 
anomalia democràtica que és l’Audiència Nacional i aquesta informació es 
retrocedeix a èpoques del passat, en que actuacions com aquestes, probablement 
haurien generat molta més resposta per les forces progressistes, que és el que ha 
passat en aquesta ocasió. Al menys per mi, també m’ha sorprès l’actitud tèbia i una 
mica contemporitzadora dels partits d’esquerra i de la pròpia administració 
municipal de Madrid, sembla que no siguin conscients del tot que, amb 
independència d’acceptar un possible error de programació, sense llibertat de 
creació i d’expressió, no hi ha llibertat. 
Aquesta mateixa tarda, i a proposta d’ERC hem fet una modificació del punt segon 
de la moció. 
Intervé a continuació, en nom d’ERC, el regidor Sr. Josep M. Calaf, diu: Des d’un 
punt de vista històric, polític i social és el concepte de república el que dona 
plenitud i rellevància a termes com llibertat d’expressió o justícia social. Deia Cireró 
que, l’autentica llibertat, existeix únicament en aquella república en que el poble té 
el poder suprem i comporta una absoluta llibertat de drets. Com a republicans 
convençuts no podem, per tant, votar una altra cosa que un si taxatiu a favor de la 
llibertat d’expressió, sigui creativa o no. 
La moció tracta dels fets del passat 6 de febrer a Madrid. La desproporcionada 
actuació va tenir, a més a més, com a trist protagonista el polèmic jutge franquista 
Ismael Moreno Chamarro. Autor, entre altres coses, de deixar, fa temps, en 
llibertat a un còmplice dels Gal i, més recentment, d’ordenar investigar a la ANC, 
l’AMI i l’Associació Catalana de Municipis sota l’acusació de sedició i rebel·lió. Per 
tant, el desafortunat cas que denunciem juntament amb el seu protagonista i els 
seus antecedents no trobarà una condemna més contundent que la de ERC. Per 
tant votarem si a la moció. 
Dit això volem fer una altre consideració. Per error de la companyia o dels 
programadors l’espectacle anava adreçat a un públic infantil. Aquesta circumstància 
no va determinar, però, l’actuació policial i judicial. Això els hi era ben ve igual. El 
possible delicte era enaltiment del terrorisme, anés a qui anés dirigit el missatge. 
No obstant la consideració que un espectacle d’aquest tipus anés destinat a un 
públic infantil de curta edat mereix una repulsa explícita. 
Creiem que la programació adreçada a infants de curta edat ha de passar tots els 
controls possibles. Si no ho fem així, no ens hauria d’estranyar que els infants 
acabin adquirint i assumint els comportaments que veuen per qualsevol mitjà, sigui 
o no sigui apropiat. Si veuen una baralla, per exemple, entre els seus pares potser 
acabaran acceptant que una manera de resoldre la desavinença sigui imposant 



l’agressivitat masclista. I que si el nen te un desacord amb un altre te dret a 
resoldre’l per la via agressiva. Massa sovint ens lamentem que l’agressivitat infantil 
es cada vagada més extensa i intensa. Potser que ens comencem a preguntar quina 
responsabilitat hi te la societat en aquest fenomen. 
Entenem que un jutge obsedit i posseït per actituds totalitàries passi per alt 
aquesta circumstancia però no compartim que els proposants de la moció també ho 
facin.  
Segons el redactat original, en el punt dos es disculpa als programadors i en el punt 
4 es reclama recompensar a la companyia.  
Total sembla que l’error en l’orientació de l’espectacle no te responsables. Es difícil 
fer judicis de responsabilitat amb la informació disponible però entenem que els 
programadors tenen bona part de la culpa. Per això hem demanat canviar el punt 
segon perquè creiem que es un punt, també a considerar. 
Per Decidim Castellar intervé el regidor Sr. Jordi Uyà,  dient que esta totalment 
d’acord amb les intervencions fetes pels grups en aquest punt, però vol introduir 
una reflexió i diu que totes les formacions que creiem en la democràcia real hem 
quedat astorats per aquest acte d’agressió directe a la llibertat d’expressió. Hi hem 
vist un acte de manipulació partidista i un retorn a les velles pràctiques repressives 
i de censura que creiem ja havien quedat en el passat. És per això que òbviament, 
hi votarem a favor. No obstant volíem aprofitar aquesta iniciativa del grup 
municipal Som de Castellar per a reflexionar sobre la llibertat d’expressió i de 
transparència que ens permetem, en intern, entre nosaltres. I no voldríem que ens 
mal interpretéssiu. No estem fent cap comparativa amb aquest acte d’intolerància i 
de censura que s’ha produït a Madrid. És evident que aquí, entre nosaltres, en 
aquest Ple, s’ha de poder dir tot i és veritat que no hi ha cap coacció específica ni 
concreta per par de ningú. Però deixeu-nos anar una mica més lluny i ser una mica 
més subtils: la llibertat d’expressió és total i efectiva quan, a aquell que lliurement 
parla se’l escolta, quan posem l’orella, de veritat, a l’expressió legítima del nostre 
adversari polític i d’aquesta escolta en fem un aprenentatge comú, quan aquesta 
escolta serveix per a no perpetuar eternes divergències i bàndols contraris no 
confluents. 
Jo, concretament, soc nou en això de la política i vinc del camp literari i humanístic 
i us he de dir que el que més m’està xocant de la política és el diàleg de sords que 
moltes vegades es produeix. Tothom corre per posar sobre el paper les paraules i 
expressions més boniques i que sonin molt bé de cara a aquesta suposada 
permissivitat i transparència tant de moda avui. Però, en la realitat, percebo un 
desencontre entre allò que s’escriu i es diu i les actituds reals d’escolta; un divorci 
entre el que es diu i el que es fa. 
Aprofitem doncs aquesta moció a favor de la llibertat d’expressió i de creació per 
fer una invitació a escoltar-nos més, sobretot en els Plens, on representem a tota la 
ciutadania que ens ha dipositat la seva confiança. No convertim aquests Plens en 
una rutina burocràtica i que, al contrari, sigui l’autèntica àgora on, entre tots fem la 
democràcia més plena i autèntica i que allò tant bonic que posem en les nostres 
declaracions d’intencions s’executi de la mateixa manera, amb l’objectiu de millorar 
la vida de les persones i cercant el consens, sense partidismes i sempre amb el 
màxim respecte. Llibertat d’expressar és deure d’escoltar. 
Per CDC la regidora Sra. Bea García, tot dient que no ens sembla massa 
proporcional que en el cas de Madrid es tanqui a la presó i per via directe a dos 
titellaires i es criminalitzi al programador i al regidor de cultura, mentre es passa 
per alt, com, si res, una fira amb símbols franquistes, feixistes i nazis, al patí d’una 
escola de primària, l’escola príncep d’Astúries a Quijorna, un municipi de Madrid; 
per tant i mentre seguim formant part d’un país que té aquest anacronismes, 
seguirem votant a favor de mocions com aquesta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 



13.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS DE SOM DE CASTELLAR-PSC, ERC, 
DECIDIM CASTELLAR I CDC, DE SUPORT AL COL·LECTIU TRANSSEXSUAL I 
CONTRA LA LGTBIFÒBIA. 
ATÈS que aquest dies hem viscut la colpidora notícia de la mort del jove A.M.A.  un 
noi transsexual de la ciutat de Rubí, que es va treure la vida. 
ATÈS que aquest jove va ser un dels primers menors d’edat autoritzats a canviar el 
nom del seu document d’identitat però que això no evità que fos víctima de la 
transfòbia latent a la nostra societat, que encara no accepta la diversitat sexual. 
ATÈS que totes les persones tenen dret a desenvolupar la seva vida, pública i 
privada, sense marginacions ni discriminació o que cal garantir aquest dret i 
promocionar el respecte a la igualtat de tracte i vetllar perquè el conjunt de la 
ciutadania pugui viure la seva identitat sexual lliure de discriminacions per raó 
d’identitat de gènere o orientació sexual. 
ATÈS que existeixen nombrosos casos d’assetjament escolar (bullying) i que en 
moltes ocasions es produeixen per LGTBlfòbia, fet que cal eradicar. 
ATÈS que també cal reconèixer el dret de les persones menors d’edat a la identitat 
sexual, ja que van quedar excloses de la Llei 3/2007 de 15 de març, reguladora de 
la rectificació registral de la menció relativa al sexe de les persones (LEY 3/2007, 
de 15 de marzo, reguladora de la rectificación registral de la mención relativa al 
sexo de las personas), limitant-ne els seus drets pel que fa a la identitat de gènere. 
Per tot l’exposat anteriorment es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels 
següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Traslladar el condol i el suport de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a 
la família del noi A.M.A. 
SEGON.- Manifestar el rebuig a la transfòbia latent a la nostra societat i 
condemnar tota discriminació per raó d’identitat de gènere. 
TERCER.- Reconèixer el dret de totes les persones a desenvolupar la seva vida, 
pública i privada, sense marginacions, ni discriminació, i en totes les etapes de la 
vida i àmbits, que inclou també l’atenció a la gent gran especialment la que 
necessita acudir a les residencies. 
QUART.- Manifestar el compromís de l’Ajuntament de Castellar del Vallès de 
desplegar i fer complir la Llei de drets de les persones gais, lesbianes, bisexuals i 
transsexuals i per a l’eradicació de l’homofòbia, la lesbofòbia i la transfòbia, així 
com fer valer el dret a la identitat sexual en l’àmbit educatiu, dotant els centres 
dels recursos necessaris per lluitar contra la LGTBlfòbia i prevenir els cassos 
d’assetjament escolar. 
CINQUÈ.- Instar a la Generalitat de Catalunya per a que dicti les disposicions  
reglamentàries necessàries per aplicar i desplegar la LLEI 11/2014, de 10 
d’octubre, i dotant-la de pressupost, per a garantir els drets de lesbianes, gais, 
bisexuals, transgèneres i intersexuals i per a eradicar l’homofòbia, la bifòbia i la 
transfòbia, tal i com preveu la seva Disposició Final Primera, amb l’objectiu de 
facilitar i agilitzar els procediments de canvi de nom i sexe en els documents i 
certificats oficials, d’abolir els tractaments mèdics obligatoris i el  diagnòstic de 
salut mental – disfòria de gènere- com a requisit pel reconeixement de la identitat 
de gènere. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la moció la regidora Sra. Pepa Martínez,  Som de Castellar.PSC, i diu que 
la mort del jove és un assassinat social, que representa la sortida més extrema 
davant l'assetjament a persones transsexuals.  
La llei LGBTI empara el principi de coeducació i vetlla perquè la diversitat sexual i 
afectiva, la identitat de gènere i els diferents models de família siguin respectats en 
els diferents àmbits educatius. També preveu plans d’acció tutorial i reglaments de 
convivència als centres educatius I defensa que la identitat de gènere i l’expressió 
de gènere no pot ser motiu de discriminació en cap centre sota cap circumstància. 



El jove va haver de fer front a aquesta situació d’assetjament sense cap tipus de 
suport i amb un entorn hostil en molts sentits, que negava la gravetat dels fets i les 
institucions i administracions fan del cas: deixadesa i despreocupació. 
Demanem al govern de la Generalitat l'aprovació del reglament per desenvolupar 
totalment la llei LGBTI i així fer una passa més per eradicar l'homofòbia, la bifòbia i 
la transfòbia. També instar a les institucions amb capacitat legislativa a impulsar 
una Llei per la Identitat de Gènere per agilitzar els canvis de nom i sexe, aturar els 
tractaments mèdics obligatoris i el diagnòstic de salut mental. L'objectiu de la 
mateixa és agilitzar els procediments de canvi de nom i sexe en els documents i 
certificats oficials, entre d'altres.  
Tot seguit passa a llegir els acords de la moció. 
Per ERC la regidora Sra. Nuria Raspall,  intervé tot dient que certament és un 
problema la incomprensió i, evidentment, la violència que es genera, cap a 
persones que viuen la seva sexualitat d’una forma diferent a la que, suposadament, 
és l'habitual.  
Creiem en una societat justa, en la que hi hagi igualtat d’oportunitats per a 
tothom, una societat respectuosa amb la diversitat sexual i lliure d’homofòbia. Una 
societat responsable i capaç de protegir aquests col·lectius d’agressions i 
discriminacions i, on cada persona, sigui respectada independentment de quines 
siguin les seves preferències sexuals.  
Ara bé, per desgràcia encara no hem arribat a aquest punt. Per això són tant 
necessàries les polítiques socials que normalitzen, fan visibles i reconeixen aquestes 
persones. D’aquesta manera s'evitaran més casos d'assetjament escolar (bullying), 
s’evitaran un major número d'agressions tant físiques com verbals, i es reduirà la 
discriminació laboral que pateixen aquests col·lectius.  
En qualsevol cas, és indispensable que es desplegui la Llei 11/2014, de 10 
d’octubre, dotant-la de pressupost per a garantir els drets d'aquests col·lectiu. I 
per això també votarem a favor d'aquesta moció. 
Intervé a continuació la regidora Sra. Elisenda Alamany,  Decidim Castellar i 
manifesta que el relat de vida de les persones trans és ple de metàfores 
relacionades amb la idea d’haver nascut en un cos equivocat. Com si el cos 
s’hagués de viure com un fatídic error de càlcul de la naturalesa, una injustícia 
inexplicable que porta a néixer en un cos incorrecte. Com explica el nostre amic i 
activista trans, en Miquel Missé, referent a la necessitat de canviar de cos per 
encaixar en aquesta societat heteropatriarcal, amb un binarisme que esfereeix, 
 “podemos subir al arca de los cuerpos equivocados con una sola condición, 
reconocer nuestro sufrimiento y nuestra diferencia, saber decir que hubo un 
problema en las maquinarias y que hemos llegado al mundo inacabados. Noé es 
generoso y nos abre su arca para llevarnos a algun lugar en el que se nos 
devolverá un cuerpo habitable. El arca de los cuerpos equivocados llegará a alguna 
parte. Y tarde o temprano algunos podrán bajar a tierra abandonando en ella esas 
carcasas pesadas, para vivir al fin en un cuerpo normal. Però para subir hay que 
haber entendido que existen cuerpos correctos e incorrectos, y que hemos tenido la 
desgracia de nacer en uno defectuoso. 
En mi opinión se dice que están equivocados porque no se ajustan a lo que se 
espera de ellos socialmente. No es que les pase nada intrínsecamente, de hecho 
todos los órganos están sanos y funcionan. Pero es la forma de vivir en ese cuerpo 
lo que nos resulta erróneo. Y la mirada de los demás la mirada del cine, de los 
cuentos, de los viajeros del metro, todo nos recuerda que nuestros cuerpos están 
equivocados. Esas miradas probablemente no desaparezcan en mucho tiempo, pero 
cada vez más emergen otras. A veces me pregunto qué pasaría si junto al arca 
encontráramos libros, cine, cuentos, en los que nuestros cuerpos aparecieran 
rodeados de ideas positivas. Si nos hablaran nuestras familias, amigas, maestros, 
enfermeros, vecinos, a los que les gusta nuestra diferencia. Si llegaran personas 
que nos desean en estos mismos cuerpos, sin modificar absolutamente nada. 
Ese caleidoscopio de miradas ya existe. Muchos ya las conocemos, y a pesar de 
ello, nos es muy difícil dejar de soñar con otros cuerpos y no pensar, en la rutina 



cotidiana, que algo injusto nos ha sucedido. Sim embargo y a pesar de todo, sigo 
convencido de que podemos resignificarlos, despojarlos de ese lastre de ser 
incorrectos, reconquistarlos. Y da igual si para ello hemos necesitado modificarlos. 
Otras formas de navegar los mares son posibles.” 
En definitiva, considerem que aquesta és precisament el que el nostre ajuntament, 
en la mesura del que és possible, cal que faci, exposar que altres maneres de 
navegar en la nostra identitat, no només són possibles, sinó igual de vàlides perquè 
les persones trans puguin decidir lliurement si volen resignar el seu cos o si, per 
contra, volen continuar vivint en una situació de trànsit que no passi per un 
quiròfan. Perquè la societat no està feta de gustos, sinó de drets. 
La llei del Parlament de 2014 sobre LGBTI és encara només un paper per 
desenvolupar, mentrestant, entitats com l’Observatori Contra l’Homofòbia, creada 
el 2006, fa una feina de seguiment i recull de denúncies que intenten substituir 
temporalment la feina que l’administració hauria de fer. En aquest sentit, Decidim 
Castellar ha proposat la signatura de conveni amb aquesta entitat per tal que 
Castellar sigui un municipi lliure de transfòbia i que tenim l’esperança que prosperi.  
Per CDC la regidora Sra. Lidia Urrutia,  intervé per dir que sobre aquest tema es 
significatiu esmentar el programa que la televisió pública de Catalunya va emetre 
ahir en el que les persones que hi intervenien explicaven un canvi d’orientació 
sexual en la seva vida, i això contribueix al fet de donar normalitat al tema i a ser 
respectuós amb totes les tendències sexuals. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
14.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC, SOM DE CASTELLAR-PSC, 
DECIDIM CASTELLAR I CDC, EN DEFENSA DE L’ESCOLA PÚBLCA. 
ATÈS que els darrers cursos s’han tancat línies i centres d’educació pública a 
Catalunya. 
ATÈS que també s’han posat en evidència mancances de manteniment i 
d’adequació d’espais i una falta greu d’inversions en centres per substituir 
barracons i espais pocs dignes per a l’educació pública a l’Europa del segle XXI. 
ATÈS que aquestes inversions en centres i equipaments públics han de ser una 
prioritat del departament d’Ensenyament de la generalitat, com a administració 
competent en la matèria. 
ATÈS que el pressupost en educació pública a Catalunya es manté retallat  en xifres 
per sota de les de l’any 2010. 
ATÈS que a aquests fets els hem de sumar un altre de no menys importància: el pic 
demogràfic de moltes poblacions de la nostra comarca comportarà la necessitat de 
creació de noves línies a secundària. 
ATÈS que l’aplicació de polítiques de retallades realitzades des del departament 
d’Ensenyament, justificades en el marc sociopolític de la crisi, estan contribuint a 
empitjorar la situació de l’escola pública ja que gairebé la totalitat d’aquestes 
mesures afecten els centres públics. 
ATÈS que hi ha altres elements essencials lligats a la preservació de la qualitat 
educativa: el nombre d’alumnes per aula i el desviament d’alumnat cap a centres 
privats sostinguts amb fons públics. 
ATÈS que l’increment de les ràtios als centres (permès pel Reial decret fins a 30 
alumnes a primària per exemple) comporta la massificació de moltes aules, amb 
conseqüències molt negatives per la tasca educativa, alhora que dificulta el 
manteniment de línies per no arribar un nombre mínim d’alumnes massa elevat. 
ATÈS que les decisions del Departament que plantegen reduir grups només a 
l’Escola Pública comporten desigualtat i manca d’equitat 
ATÈS que la defensa de l’Educació Pública precisa del suport de tota la comunitat 
educativa dels moviments socials, i dels governs locals i ajuntaments, que ha 
aconseguit frenar a algunes poblacions la pèrdua de línies públiques previstes pel 
departament. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 



PRIMER.- Instar al Govern de la Generalitat de Catalunya, al Departament 
d’Ensenyament i als Serveis Territorial del Departament d’Ensenyament del Vallès 
Occidental a: 

� Posar en valor i respectar la co-resposabilitat dels ajuntaments i els governs 
locals en la planificació educativa. La llei atorga competències a aquests en 
matèria de zonificació, reserva de places per a alumnes amb necessitats 
educatives especials o l’establiment de ràtios, a més d’altres politiques que 
es porten a terme a cada poble o ciutat. 

� Mantenir totes les línies a la preinscripció.  
� Reduir les ràtios per a garantir el manteniment de grups i la millora de la 

qualitat educativa. 
� Elaborar un pla calendaritzat urgent de millores dels edificis i equipaments 

dels centres educatius públics de la comarca.    
� Elaborar un Pla calendaritzat, d’acord amb els ajuntaments, de construcció 

de centres públics que garanteixi una oferta de places públiques suficient 
per a tot l’alumnat amb especial atenció a la formació professional i 
contínua. 

� Suprimir els concerts a les escoles d’elit que segreguen per sexe. 
 
SEGON.- Instar al Govern de la Generalitat a obrir un procés obert a tota la 
comunitat educativa per revisar l’actual model educatiu i consensuar un nou marc 
legat fruit d’un gran pacte per l’educació que organitzi el sistema educatiu a 
Catalunya, adaptat a la nova realitat política i a l’actual context econòmic, social i 
demogràfic. 
TERCER.- Adherir aquest Ajuntament a la Coordinadora d’Ensenyament Públic  
Vallès Occidental promotora del Manifest en defensa de l’escola pública als 
municipis del Vallès Occidental (www.cepvoc.wordpress.com). 
QUART.- Fer arribar una còpia dels presents acords al Govern de la Generalitat de 
Catalunya, al Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya. Als 
Serveis Territorials d’Ensenyament de la Generalitat al Vallès Occidental, als grups 
parlamentaris del Parlament de Catalunya, als grups polítics de la Diputació de 
Barcelona, als grups polítics del Consell Comarcal del Vallès Occidental, i a les 
direccions i AMPAS dels centres de titularitat pública del municipi.  
 
INTERVENCIONS 
Explica la moció el regidor Sr. Josep M Calaf, ERC, que manifesta que la LEG 
atorga un paper de cor responsabilitat als Ajuntaments que volen exercir. En un 
moment demogràfic com l’actual, amb molts menys alumnes a infantil que a 
secundaria i amb necessitats estructurals que demanen una resposta, les línies de 
secundaria que actualment es torben dins de les instal·lacions del Mestre Pla, o la 
necessitat de dignificar  les instal·lacions del mòdul de jardineria agricultura 
ecològica, per exemple,  la col·laboració amb els serveis territorials és 
imprescindible, per això demanem poder programar conjuntament l’oferta 
educativa per convertir els problemes en oportunitats i ajudar a l’escola a millorar 
encara més la seva qualitat, i cerquem el consens per a convertir la baixada 
demogràfica en una oportunitat per a millorar les ràtios, en sintonia amb la política 
anuncia pel mateix departament  per als centres d’alta complexitat. Perquè la 
nostra visió com a administració més propera, segur que ens pot ajudar a millorar 
les decisions que calguin prendre. Som conscients de l’estat de les finances de la 
Generalitat i per això reclamem poder pactar un calendari possible d’inversions, 
prioritzant les necessitats i explicant clarament a la ciutadania quina és la realitat i 
quins passos farem per a millorar-la, com fem en tot, com tots hauríem de fer amb 
tot. I finalment refermar el nostre compromís amb l’escola pública, com a bé públic, 
com a servei públic més important a l’Ajuntament, i mobilitzar tots els recursos 
educatius existents en àmbits com la salut, serveis socials, serveis educatius, 
joventut, esports, policia, esplaïs, entitats de lleure, de natura, empresarials, 
sindicals, d’excursionisme, esportives, culturals, voluntariat, ONG’s , i posar-los al 



servei de l’escola. Perquè tenim un repte importantissim i ineludible al davant, 
definir com volem l’educació a la Catalunya del segle XXI, i això passa per una 
revisió de tot el model educatiu, de tots els agents que hi intervenim, Josep 
Bargallo ho va explicar així al fòrum local de politiques educatives, el servei 
educatiu de Catalunya ha de garantir un model educatiu d’interès públic i de 
qualitat, i sense el nom local, el seu assoliment és inviable, assumible i ineficaç. El 
servei ha d’arribar a tota la ciutadania, més enllà i tot dels ensenyament reglats i 
per fer-ho, el concepte i la praxis de descentralització son fonamentals,  
descentralització a partir de l’autonomia dels centres, en un procés en qual  
l’administració local ha de prendre cada cop més protagonisme com a garantia de 
servei a les necessitats de l’entorn més immediat i de compliment del deure social 
de formació en coneixements i habilitats de la ciutadania   des dels més joves als 
mes grans. La innovació és creativitat i recerca, innovar de debò és canviar i es 
millorar, no hi ha canvi ni millora sense innovació, tampoc sense recursos, sense 
persones innovadores i sense organitzacions innovadores. 
Innovar és canviar per millorar el procés d’aprenentatge de l’alumnat, el treball a 
l’aula, a inserció del centre en el seu context,i aquí de nou l’Administració 
municipal, l’organització educativa de proximitat i te un paper clau, ha de tenir-hi 
un paper clar, no renunciem a aquest paper ens cal un nou pacte educatiu que posi 
les bases per al desenvolupament efectiu i eficient del sistema educatiu de 
Catalunya i que ens constitueixi en un procés participatiu de tota la comunitat 
educativa i de tot el territori. Anem més enllà de manifestos i som hi. I a 
continuació llegeix els acords de la moció. 
Per l’equip de govern intervé la regidora Sra. M. Antònia Puig, Som de Castellar, 
PSC, que diu: Pensem que és molt important vetllar i instar a la Generalitat que 
tingui present alhora de planificar  les consideracions que fa la moció, encara que 
cal saber que davant la propera preinscripció la nostra població es mantindran els 
mateixos grups de P3 del curs passat, i s’obrirà un nou grup de secundaria 
mantenint una ràdio a P3 de 23/24 alumnes i a 1r. d’ESO entre 26/27 alumnes. Si 
que vetllarem a la comissió de matriculació perquè que no forcin increment de ràtio 
per sobre el 25 alumnes a P3 ja que considerem que aquest increment pot 
comportar més dificultats pel desenvolupament de la tasca educativa, i en aquests 
moments a la nostra població no hi ha cap necessitat. Defensem l’escola pública i 
l’escola pública de qualitat. 
Per Decidim Castellar intervé a continuació, la regidora Sra. Elisenda Alamany,  
per dir que les paraules no sempre son congruents amb els fets. L'escola pública ha 
estat devaluada, sobre saturada i mancada de recursos, any rere any, especialment 
des dels anys de Convergència al Departament d'Ensenyament, antigament 
conegut com a Departament d'Educació. L'excel·lència com a bandera del nou 
Departament ha estat un eufemisme per parlar d'elitisme i exclusió. Un elitisme en 
una situació on era urgent posar l'equitat i la igualtat d'oportunitats en el centre del 
debat. I per què parlem d'elitisme en l'escola pública que paguem entre tots? Doncs 
perquè en aquests últims sis anys, la xifra oficial dels concerts educatius a escoles 
de l'Opus dei, per exemple, ascendeix a 180 milions d'euros i, pràcticament, no ha 
disminuït malgrat les retallades en Educació.  
Els 16 col·legis que han rebut aquests segreguen els alumnes per sexes, i fan un ús 
del català molt residual. L’eliminació dels concerts de les escoles que separen per 
sexe ja van ser plantejats al Parlament l’any 2014 pel PSC i amb el suport de tots 
els partits d’esquerres. Aleshores no van prosperar pels vots conjunts de CiU i del 
PP. Aquell any, el Govern català, presidit encara per Artur Mas i amb Irene Rigau de 
consellera d’Ensenyament, va decidir renovar els concerts als 16 col·legis vinculats 
a l’Opus Dei, una decisió que va passar per alt les crítiques de partits . Per no parlar 
de l'ús del català minoritari que es fa en aquestes escoles i que contradiu el 
caràcter patriòtic que CDC defensa des d'altres faristols. Des del 2010, el 
pressupost educatiu s’ha reduït un 20% i tot a l’esquena de la pública, perquè les 
ajudes a la concertada (de tot tipus i sense, pràcticament seguiment) s’han 
mantingut i això respon a una aposta política per un model segregador. També hem 



testimoniat que les nostres aules són un escenari cada vegada més violent. De 
debò creuen que es pot analitzar aquesta violència destriant-la de la poca inversió 
que s'està fent en educació? De debò algú pensa que això no ens passarà factura? 
Omplim l'escola de responsabilitats i la buidem d'eines per poder-ho fer possible. 
Aquets són alguns dels exemples que ens demostren que les retallades en l'àmbit 
educatiu no depenien de l'obligada reducció pressupostària, sinó que han estat 
fonamentalment ideològiques. 
Ho han estat amb Irene Rigau al capdavant, i també ho seran amb la seva 
substituta de Junts Pel Sí: Meritxell Ruiz. La nova consellera, procedent d’Unió, 
exalumna de l'Opus Dei és la consellera que ha tombat totes les esperances de cos 
docent i sindicats, mentre nosaltres a nivell local farem un acte de fe i ens creurem 
que aquestes mocions i propostes poden arribar a algun lloc.  
La nova consellera ha treballat com a assessora de serveis financers a “la Caixa”. 
Per sort, el seu currículum també diu que va obtenir el CAP, el certificat d’aptitud 
pedagògica per l’Institut de Ciències de l’Educació de la URV. I dic que per sort, 
perquè de les dades donades, aquesta i la que diu que se sent “profe de vocació” 
són les úniques que garanteixen que Ruiz sàpiga alguna cosa en relació a una aula. 
Ja sabem que els ultraliberals pensen que tot en el món són negocis i les 
treballadores son “recursos humans” i que un economista ho pot gestionar tot, però 
els qui no som ultraliberals pensem que una exalumna d'Opus Dei, mà dreta de 
Rigau que no ha trepitjat en sa vida una aula i que, possiblement, i sent 
políticament incorrecte se la berenarien en un dia en qualsevol institut, podrà 
engegar qualsevol canvi de rumb en la política feta fins ara i, molt menys, engegar 
una defensa aferrissada de l'escola pública. 
L'escola que defensa CDC, no sabem si ara Junts pel Sí, també és en aquesta línia, 
és la d'una gestió econòmica de l'educació, molt allunyat del que ens cal a les 
persones que hem estat o som en una aula. Res a veure amb la pedagogia, molt a 
veure amb l’economia, capitalista, amb la caritat, cristiana, que és molt lloable a 
nivell personal però que no pot formar part estructural de les polítiques públiques 
d'un estat laic. Les escoles en pitjors condicions socials són les que més han patit 
les conseqüències de la contenció econòmica, tant per la via de les retallades 
selectives com de les no selectives. 
 
Cal destacar especialment els efectes de mesures de contenció en: 

• El finançament de l’educació infantil, amb una reducció de les aportacions de 
la Generalitat de 1800 € a 875 € per plaça. 

• Supressió de línies en centres públics, amb 61 tancaments d’aules en 
centres públics vs. 12 a centres concertats. 

• Reducció i els retards en els pagaments de les beques de menjador, amb 
retards acumulats en ocasions de gairebé un curs escolar. 

• La no renovació del finançament de Plans Educatius d’Entorn, en 61 de 80 
casos, o la reducció d’aules d’acollida. 

En definitiva, el dia que els números canvien i les prioritats d'aquest full de ruta, 
també, ens creurem aquests discursos fàcils sobre l'escola pública, mentrestant, als 
grups que representen Junts Pel Sí al plenari els demanaríem que s'ubiquessin una 
mica en aquest dilema entre el que voldrien que fos i el que estan fent que sigui 
possible.  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
15.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC SOBRE DINAMITZACIÓ DELS 
POLÍGONS INDUSTRIALS 
A escala local, han estat aquells territoris capaços d’oferir uns espais més adequats, 
dotats de millors i mes serveis, aquells que han aconseguit atraure de manera més 
ferma empreses i el que es mes important consolidar el teixit productiu local, fer-lo 
més competitiu i resistent a les crisis. 



Aquests espais, que anomenem de forma genèrica Polígons d’Activitat Econòmica 
(PAE), es presenten, doncs, com un dels principals actius territorials per al 
desenvolupament econòmic local 
Davant dels episodis de crisi, l’Ajuntament pot tenir una actitud passiva (deixant 
que el temps i les circumstàncies facin el seu curs), reactiva (responent a les 
dificultats) o pro activa (creient que el futur és obert). 
Entenem que aquest Ajuntament ha participat nominalment en projectes com RIS3 
(pendent subvenció, participació en un 10% 5.200 €), Àmbit B-30 (21 de Maig 
2013), Pla d’Innovació de la Conca del Ripoll (26 d’Octubre 2010, actualment sense 
activitat) ….  Projectes en  que el seus resultats, encara no s’han produït, ni fet 
visibles, son a llarg termini. 
Des d’ERC creiem que davant la situació actual de crisi s’ han de prendre també 
decisions mes pro actives, molt mes àgils, un pla de xoc per pal·liar els efectes 
negatius d’aquesta llarga crisi, per poder consolidar el nostre teixit industrial, 
atraure empreses, i crear nous llocs de treball. Un treball a realitzar de manera 
conjunta amb les associacions implicades en els projectes. 
Les oportunitats de serveis que es poden desenvolupar per tal de fer els nostres 
Polígons Industrials  més atractius i competitius, cal destacar el paper que hi ha de 
jugar l’Ajuntament, amb la participació de les associacions implicades en aquest cas 
ASEMCA, que son potencial coneixedors de la realitat dels nostres polígons   , a 
l’hora de proporcionar al teixit productiu les millors condicions per al 
desenvolupament de l’activitat econòmica. 
La proposta d’ERC, en aquesta moció, es la de dinamitzar les activitats industrials 
dels nostres Polígons, mitjança’n un Geoportal.  
Aquesta eina  de promoció dels polígons industrials, proporciona  noves 
perspectives als polígons, produeix millores en la qualitat del suport a les empreses 
instal·lades, projecten els aspectes positius dels polígons cap a l’exterior per 
atraure més activitat i facilitin els requeriments per a la competitivitat econòmica 
de les empreses. 
ATESA la necessitat de propostes per tal de iniciar una pla de xoc, a curt termini 
El Grup Municipal d’ERC, a l’Ajuntament Ple proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Promocionar i dinamitzar les activitats industrials dels nostres Polígons, 
mitjança’n un Geoportal. Una plataforma virtual on es mostrarà la informació dels 
nostres polígons industrials i les zones d’activitat econòmica del municipi 
cartografiades sobre un mapa, tipologia de serveis o d’activitats empresarials.  
- Aquesta nova eina ubica al plànol les diferents activitats que hi ha en els polígons 
industrials i clicant al damunt de cada un dels punts que hi apareixen al plànol 
s’obté una informació més detallada, que concreta, el nom comercial, 
l’emplaçament, l’activitat i el sector econòmic i inclou a més una fotografia i vídeo 
de l’empresa. 
- Aquest Geoportal també assenyala l’oferta immobiliària, tant de sòl industrial com 
sostre. D’aquesta manera, qualsevol persona emprenedora interessada en obrir un 
nou negoci o ampliació d’activitats empresarials existents podrà saber quins 
emplaçament es poden adequar millor a les seves necessitats i conèixer l’entorn i el 
teixit productiu més proper. 
SEGON.- Per tal de disminuir recursos econòmics,  analitzar l’aprofitament del 
portal elaborat per COPEVO, actualitzant el contingut que a data d’avui es 
totalment obsolet, i incrementant la informació pel que fa a la activitat de les 
empreses , així com la informació de les naus i solars buits. Amb la finalitat en una 
segona fase  crear un geoportal propi de Castellar del Vallès, amb possibilitat de 
incloure dins aquest geoportal, informació relativa al nostre teixit comercial urbà, 
per tal de promoure i dinamitzar el nostre comerç. 
TERCER.- Dinamitzar i/o publicitar el Geoportal als diferents estaments, Consell 
Comarcal del Vallès Occidental, Diputació de Barcelona, Cambra de Comerç de 
Sabadell, Cecot, Pimec, Generalitat de Catalunya. 
 



INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Ferran Rebollo,  ERC, que llegeix la proposta. 
A continuació, per l’equip de govern explica la seva posició la regidora Sra. Anna 
Marmol  Som de Castellar-PSC, i manifesta que durant els darrers dies hem estat 
parlant amb el grup d’ERC sobre la possibilitat de que retiressin aquesta moció, 
tenint en compte que els acords que es proposen ja s’estan treballant a través d’un 
Geoportal propi que té l’Ajuntament, i a través de la plataforma que ens ofereix el 
Consell Comarcal, en la qual es recull informació de tot el polígon del Vallès 
Occidental. 
És per aquest motiu que entenem doncs, que en essencia, la proposta de la moció 
ja s’està duent a terme i no te cap sentit la seva presentació, ja que suposaria 
demanar a l’Ajuntament fer una cosa que ja s’està realitzant. És per això que 
tornem a demanar que retirin la moció, i en el cas que no sigui possible, el nostre 
vot serà en contra. 
En torn de replica el sr. Ferran Rebollo, ERC explica que el Geoportal existent és 
del 2011, i ara estem al 2016, i no s’ha dinamitzat ni actualitzat, les empreses 
tenen un total desconeixement d’aquest geoportal, i que aquesta moció és un 
compromís de treball. 
Intervé en nom de la regidora Sra. Anna Marmol, Som de Castellar-PSC, per 
insistir en que s’està treballant en aquest tema i invita  a participar-hi a tots els 
grups, adduint que no té massa sentit presentar la moció quan ja hi ha un 
compromís i els tècnics hi estan treballant. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA  
Vots en contra:   ONZE     (11) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP 
Abstencions :      SIS        ( 6)  dels regidors de CDC i 4 de Decidim castellar  
Vots a favor:      QUATRE (  4) dels regidors d’ERC  
 
16.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC DE SUPORT A LES PETITES I 
MITJANES EMPRESES CONTRA LA MOROSITAT. 
ATÈS que la major part del teixit productiu de la ciutat està format per petites i 
mitjanes empreses que generen un important gruix de l’ocupació a la ciutat. 
ATÈS que el període mig de pagament de l’Ajuntament de castellar del Vallès és de 
18’97 dies amb els seus proveïdors, millorant fins i tot el termini màxim legal de 30 
dies que marca la llei contra la morositat de les administracions públiques. 
ATÈS que l’Ajuntament de castellar del Vallès és un dels agents amb capacitat 
inversora i de contractació de la ciutat. 
ATÈS que algunes de les contractacions de l’Ajuntament afavoreix que hi puguin 
accedir les gran empreses en detriment de les pimes, que participen d’aquestes 
licitacions mitjançant subcontractacions per part de les gran empreses. 
ATÈS que tal i com ha quedat demostrar per l’estudi elaborat per la Plataforma 
Multisectorial contra la Morositat, liderada per PIMEC i avalat per la Universitat 
Pompeu Fabra, existeixen divergències molt considerables entre el període mig de 
pagament legal, el que anuncien aquestes empreses i el període mig de pagament 
real a empreses subcontractades. 
ATÈS que la morositat ha provocat aproximament un terç de les fallides d’empreses 
des de l‘inici de la crisi a l’Estat espanyol a causa de la manca de liquiditat i els 
costes de finançament. 
El grup municipal d’ERC, davant el risc que suposa per a les petites i mitjanes 
empreses del municipi demana a l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Impulsar un Pacte de Municipi de suport a les petites i mitjanes 
empreses i contra la morositat, que inclogui un seguit d’actuacions com les que es 
detallen en els següents acords. 
SEGON.- Garantir  que es compleixi de forma efectiva el termini de pagament en 
totes les contractacions i subcontractacions que es realitzin relacionades amb 
l’Ajuntament. Per això, s’introduirà al plec de clàusules  administratives generals de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès una clàusula que estableixi l’obligació de 



l’empresa adjudicatària a presentar, una vegada finalitzada l’adjudicació, una 
relació de factures i comprovants de pagament de les empreses subcontractades. 
Amb l’objectiu de garantir l’efectiu compliment dels terminis de pagament, els quals 
seran verificats pel consistori. 
TERCER.- Adoptar mesures per excloure d’aquests processos les empreses que no 
compleixin els terminis legalment establerts dintre del marc legal vigent. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Ferran Rebollo,  ERC,  llegeix íntegrament la proposta. 
Per part de Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Pepe González, intervé tot dient 
que comparteixen l’esperit de la moció.    
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
17.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DECIDIM CASTELLAR PER A 
L’APLICACIÓ DE MESURES CONCRETES  QUE REACTIVIN L’ECONOMIA 
SOCIAL I SOLIDÀRIA. 
La moció fou retirada 
 
18.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi han. 
 
19.- PRECS I PREGUNTES 
El grup d’ ERC ha presentat cinc preguntes per a ser respostes en el plenari. 
El regidor  Sr. Rafa Homet, en fa lectura, el text de les qual és el següent: 
1.- Quins han estat els motius en matèria d’organització i infraestructures 
necessàries per al correcte funcionament de l’Speedfest que han impedit l’acord 
entre l’Ajuntament i l’organització i, per tant, la celebració de l’Speedfest a Castellar 
aquest 2016?. 
2.- El novembre de 2015 Castellar és va adherir a la xarxa d’economia social i 
solidària per acord d’aquest Ple. Quines actuacions o iniciatives ha fet aquest 
Ajuntament al respecte? 
3.- L’estiu passat va haver-hi demandes ciutadanes sobre la necessitat d’una 
piscina pública a Castellar. Enguany es tanca la bassa de Sant Oleguer de Sabadell, 
la qual cosa pot augmentar la necessitat de piscina d’estiu a Castellar. Ha pres 
aquest Ajuntament alguna iniciativa al respecte?. 
4.- L’empresa Fomento de Construcciones i Contratas SA va iniciar l’octubre de 
2014 els treballs per cobrir amb paviment de cautxú i resina el 42% d’escocells dels 
arbres de diversos carrers de la Vila. D’acord amb el que establia el plec de 
condicions tècniques establert en la licitació del contracte de neteja viària i recollida 
d’escombraries, l’empresa adjudicatària va finançar el cost de l’actuació de 180.000 
€. Vist l’estat actual de la majoria d’aquests escocells, quines actuacions pensa fer 
aquest Ajuntament al respecte?. 
5.- Avui en data 9 de febrer, fa 15 dies que la cruïlla entre els carrers Montcada i 
Hospital hi ha pèrdues en el clavegueram que generen pudors i malestar entre els 
veïns. Aquesta situació afecta molt especial, i negativament, l’activitat en els 
restaurants i bars de la zona. I just avui s’inicien els treballs de reparació. Ens 
podrien dir per quins motius han tardat tan a actuar i quan pensen tenir-ho 
arreglat?. 
 
El regidor portaveu de l’equip de govern Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, 
contesta les preguntes dient: 
 
Pregunta 1.  
El principal punt de preocupació comuna, que no de desacord, era, i és, el de poder 
garantir la seguretat de l’esdeveniment, per part de l’organització. 



Concretament en els aspectes que fan referència, per una banda, a la gestió de la 
mobilitat i de l’aparcament i d’altra banda, del control dels aforaments dels recintes 
on es desenvolupa l’activitat. 
Per la seva informació, dijous vinent hi ha prevista una nova reunió, entre 
l’Ajuntament i els organitzadors,  per tal de poder trobar una solució que permeti la 
celebració de l’Speedfest d’enguany.  
 
Pregunta 2. 
Des del passat mes de novembre s’ha treballat en dues línies. La primera s’ha 
facilitat formació a tècnics municipals en matèria de bones pràctiques en la 
contractació socialment responsable. D’altra banda, s’ha sol·licitat una subvenció a 
Diputació,  per portar endavant una fira d’economia social al recinte firal de 
Sabadell conjuntament amb l’ajuntament de Sabadell, Sant Quirze i Barbarà. 
 
Pregunta 3.  
Després d’analitzar la situació amb els tècnics de la casa, s’ha descartat la viabilitat 
econòmica de construir una nova piscina municipal d’estiu al municipi, a curt i mitjà 
termini. 
Com a alternativa s’està estudiant la possibilitat d’habilitar zones d’esbarjo amb 
aigua a places públiques que permetin descongestionar les piscines públiques en els 
moments de màxima afluència. 
Així mateix, no descartem arribar acords de col·laboració puntuals, amb els 
propietaris o gestors de piscines d’ús públic de la vila, o d’altres municipis, per tal 
de poder aconseguir unes condicions favorables d’accés pel conjunt de castellarencs 
i castellarenques.  
Com a mesura de caràcter extraordinari, enguany es mantindrà també l’iniciativa 
d’establir l’accés gratuït a la piscina municipal de Complex Esportiu Puigverd i del 
Casino del Racó els dies en què el Servei Meteorològic de Catalunya activi avisos 
d’onada de calor (alt o molt alt).  
 
Pregunta 4. Escocells. 
Ja s’han mantingut  converses amb l’empresa que efectua la neteja i recollida de 
residus, FCC, per tal que es procedeixi en breu a la reparació d’aquells escocells 
coberts amb cautxú que han quedat malmesos a causa d’una mala execució. Així 
mateix, està prevista l’execució de una altre tongada de escocells, per millorar 
l’accessibilitat i neteja a altres carrers del municipi. 
 
Pregunta 5. Claveguera carrer Hospital. 
El dilluns dia 8 de febrer va arribar l’avís que hi havia una pèrdua d’aigües residuals 
al carrer Hospital, prop de la cruïlla amb el carrer Montcada. L’empresa que te 
concessionat el manteniment de clavegueram, SOREA, va efectuar la inspecció de 
la xarxa general dimarts dia 9 de febrer, constatant que la claveguera general es 
trobava en perfecte estat, sense fuites, pel que es va deduir que el problema venia 
de la pèrdua d’aigües residuals de una escomesa particular. Al llarg de la setmana 
es va contactar amb els veïns de la zona per demanar-los que revisessin les seves 
escomeses i  comprovar per on venia la pèrdua. Efectuades les comprovacions per 
part dels veïns, no es va trobar cap punt per on es veiés que podrien haver-hi 
filtracions per causa de  les escomeses particulars. Vist que no es resolia el 
problema, el dilluns dia 15 de febrer es va optar per obrir el carrer per arribar fins 
al punt de la fuita. Les actuacions s’han portat a terme entre el dimarts dia 16 i el 
dijous dia 18 de febrer. 
S’ha descobert una escomesa particular del edifici que fa cantonada a Montcada 
amb Hospital, connectat a un clavegueram general fora de servei, i això era el que 
ocasionava el problema per acumulació de aigües residuals. S’ha connectat la 
escomesa a la xarxa general, i s’ha construït un pou de registre per futures 
inspeccions. 
 



I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent un  quart i cinc minuts 
d’onze de la nit, s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com 
a fedatari d’aquests acords el Secretari Acctal amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 


